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Trobada per intentar
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El 14 d’abril de 1983 entrava en
funcionament l’actual Hospital
Germans Trias i Pujol de Bada-
lona, sota el nom de Residència
Sanitària Germans Trias. Per a
molta gent, encara avui dia,
l’Hospital de Can Ruti, nom que
tenien els terrenys on es va cons-
truir l’hospital. 
Inicialment ja va ser concebut

com un centre sanitari amb ins-
tal·lacions i personal per atendre
patologies complexes. Tot i els mit-
jans dels quals disposaven, im-
portants per l’època, no es poden
ni tan sols comparar amb les con-
dicions actuals. “Són 40 anys de
transformació radical. L’hospital
tenia una estructura prou gran,

però amb poc personal. Al principi
hi havia uns 150 treballadors i ara
la xifra ja és de 4.000 i d’un altre
miler al Campus Can Ruti”, explica
a Línia Nordel director de l’Hos-
pital, Josep Maria Mòdol. 

UN CREIXEMENT EXPONENCIAL
Des de ben d’hora l’hospital ja
mostrava un gran potencial i va
créixer molt ràpid. En 10 mesos
s’havien ampliat les especialitats
i ja superaven els 430 treballa-
dors. Dos anys després de l’o-
bertura es produïa un moment
destacat per entendre el Can Ruti
de l’actualitat: va ser acreditat
com a centre docent. No seria,
però, fins al 1996 que rebria l’a-
provació definitiva per al pro-
grama MIR. Posteriorment, el
1990, es consolidaria com a Hos-
pital Universitari de la Universi-
tat Autònoma de Barcelona. 

En aquestes quatre dècades,
l’Hospital s’ha posicionat com
un referent nacional i interna-
cional. Un estatus, assegura
Mòdol, que respon a la combi-
nació d’una sèrie de factors que
se sustenten en tres pilars. “Per-
què un hospital creixi necessites
tres potes. Evidentment l’assis-
tencial, però també la docència
i la recerca. És impossible avan-
çar si no ets un focus d’innova-
ció”, afirma.

L’ESPAI, UN CONDICIONANT
Convertir-se en un dels cinc grans
hospitals del país, explica el di-
rector, implica estar en constant
expansió. Recentment, s’han cons-
truït nous mòdols en una part del
pàrquing per satisfer les necessi-
tats de l’hospital, especialment en
els moments més intensos de la
pandèmia. “Si l’hospital no esti-

gués en un  parc natural, ja hau-
ria crescut. Estem en un creixe-
ment en metres molt per sota dels
professionals. A més, tenim el
problema de la manca d’aparca-
ment. Estem encotillats i la de-
manda va a més”, expressa Mòdol.

Un problema, però, que as-
segura que ja fa temps que miren
de solucionar. Ja es contempla
que alguns dels projectes futurs
puguin canviar d’ubicació, so-
bretot a Badalona. “Estem més a
prop d’acordar amb l’Ajunta-
ment de Badalona la cessió d’un

espai per a les consultes externes.
D’aquesta manera, les aproparí-
em més a la gent de la ciutat i po-
dríem aprofitar aquest espai per
a altres usos”, assegura el direc-
tor. Un altre dels projectes que es
consolidaran a curt termini és
l’escola d’Infermeria.

EL PITJOR MOMENT HISTÒRIC
La pandèmia  ha estat el moment
més complicat de l’existència
de l’Hospital Germans Trias.
“Va ser molt dur. És, de llarg, el
pitjor moment dels 40 anys
d’història de l’hospital”, diu Mò-
dol. Una etapa difícil que, afe-
geix, van saber transformar-la en
oportunitats. “Vam tenir l’encert
de surfejar l’ona i no deixar que
ens passés per sobre. Ens va
permetre créixer. Per exemple, el
nombre de llits a l’UCI va passar
de 22 a 105”, conclou.

El Germans Trias i Pujol es va inaugurar l’abril del 1983 (esquerra i a dalt) i des de fa anys és un hospital referent (a sota). Fotos cedides

40 anys de transformació
» L’Hospital Germans Trias i Pujol de Badalona celebra enguany els seus 40 anys d’història 

» Ha passat de tenir 150 treballadors a 4.000 i s’ha convertit en un centre de referència internacional

“La covid ha estat, 
de llarg, el pitjor
moment dels 40 anys 
d’història de l’hospital”

Rubén Hidalgo
BADALONA
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Actor porno i stripperde nit, candidat a l’alcaldia de Sant
Adrià de Besòs de dia. És el perfil professional d’Antonio

Toribio, un home de 38 anys que assegura que es presenta a les
municipals adrianenques, tal com ha avançat Metrópoli Abierta.

La conductora d’un ciclomotor va considerar bona idea
aixecar-se i ballar damunt del vehicle mentre circulava

per l’N-260, a l’entrada d’Olot. Denúncia per conducció
temerària, multa de 600 euros i sis punts menys al carnet.

La campanya de les municipals s’està fent llarga. El candidatde Junts per Tivissa (Tarragona), Jaume Martí, ha versionat
el Black or whitede Michael Jackson per convèncer els veïns de
votar-lo. Si no surt escollit, haurà de marxar fent el moonwalk.

Una nena entén malament els deures i acaba portant
una gallina a classe. El mestre havia demanat als

alumnes que portessin ous de gallina, però ella ho devia
sentir a mitges. El vídeo de l’animal a l’aula s’ha fet viral.

LA FOTOJordi Borràs/ACN

La lupa

L’any 2018, l’aleshores síndic, el defensor deles persones a Catalunya, feia públic un do-
cument en el qual analitzava la situació
d’exclusió residencial que patien moltes

persones i famílies per les dificultats que tenien per
poder accedir a un habitatge assequible amb els es-
cassos ingressos de què disposaven.
Ja l’any 2016, també advertia del creixement

alarmant del nombre de situacions de necessitat d’ha-
bitatge i de la insuficient resposta per part de les ad-
ministracions.
Aquell mateix any, a Badalona es feia públic que

l’Ajuntament construiria tres promocions d’habitat-
ges socials a diferents barris de la ciutat. Tenia els so-
lars i els diners.
Però anem una mica enrere. 
L’any 2012 es va crear la Societat de Gestió d’Ac-

tius Procedents de la Reestructuració Bancària
(Sareb) amb l’objectiu de netejar el sistema finan-
cer espanyol després de la crisi del 2008. La seva
principal missió va ser recuperar els actius tòxics dels
bancs per sanejar els seus comptes. Aquest rescat
bancari va suposar una despesa superior als 62.000
milions d’euros.
Per això, tots els immobles que havien de ser tras-

passats a la Sareb, més de 200.000, ja eren de titu-
laritat pública, pel fet que estaven en mans d’entitats
intervingudes i nacionalitzades.
També en l’informe del 2018, el síndic denuncia-

va que hi havia un gran nombre d’habitatges de titu-
laritat privada que estaven desocupats de manera in-
justificada, en molts casos propietat d’entitats finan-
ceres, mentre la insuficiència del parc d’habitatge de
lloguer social era escandalosa.
El síndic, davant d’aquesta situació, va suggerir,

entre altres actuacions, destinar a lloguer social el 30%
dels immobles obtinguts per l’Estat a través de la Sa-

reb, i cedir-los a les administracions públiques i a en-
titats socials sense ànim de lucre en condicions eco-
nòmiques que “els permetessin assumir-ne la gestió
i la destinació a lloguer a baix cost i a llarg termini”,
minorant així el drama dels desnonaments.
Era evident que si la societat havia fet un esforç,

a través dels seus impostos, per rescatar les entitats
financeres, úniques responsables del seu mal fun-
cionament i del qual la societat no tenia cap culpa, la
Sareb tenia a les seves mans no només la possibilitat
de contribuir a alleugerir la problemàtica d’accés a l’ha-
bitatge social, sinó la responsabilitat social de fer-ho.
Per això, ningú va entendre com es va deixar es-

capar aquesta oportunitat per crear un parc d’ha-
bitatge social que hauria permès donar resposta a
la greu situació d’emergència residencial que es vi-
via a l’Estat.
Podríem també recordar que l’article 26 de l’Es-

tatut d’Autonomia de Catalunya disposa que els po-
ders públics han d’establir per llei un sistema de me-
sures que garanteixin el dret a accedir a un habitat-
ge digne, com també la necessitat d’incrementar el
pressupost destinat a polítiques públiques d’habitatge,
que hauria de ser almenys del 0,6% del PIB.
Ara, més d’un any més tard que el Consell de Mi-

nistres anunciés l’aprovació d’una nova llei d’habitatge,
s’ha aconseguit arribar a un acord i, finalment, des-
prés de molts estira-i-arronses, passarà a les Corts per
ser ratificada i aprovada definitivament.
No entrarem a desgranar el contingut d’aquesta

llei, que és la primera en matèria d’habitatge de la nos-
tra democràcia, si bé, com passa amb qualsevol llei,
té detractors i defensors.
Aquesta llei, segons diuen els experts, està molt

centrada en la part que fa referència als lloguers i
inclou mesures per aconseguir ajudes d’accés a l’ha-
bitatge, regula el procediment dels desnonaments

i limita els preus del lloguer de les anomenades “zo-
nes tensionades”.
La nova llei permetrà també posar un impost als

habitatges buits, que hauran de fixar els ajunta-
ments, com també els governs autonòmics podran
regular els preus del lloguer en zones tensionades,
és a dir, en aquells llocs on el lloguer hagi pujat cinc
punts més que l’IPC en els últims anys i on les fa-
mílies destinin més del 30% dels seus ingressos a pa-
gar la renda.
Igualment s’incrementarà el parc públic de lloguer,

ja que es reservarà el 30% de totes les noves promo-
cions per a habitatge protegit, la meitat de les quals
serà per a lloguer social. A més, segons un nou reial
decret llei, es construiran 20.000 nous habitatges que
es destinaran a lloguer social. 
Finalment, assenyalarem que en la conferència

municipal del PSOE, celebrada a València fa uns
dies, Pedro Sánchez va fer públic que pròximament
el Consell de Ministres aprovarà la mobilització de
50.000 habitatges de la Sareb per destinar-los a llo-
guer social. També es va comprometre a elevar el
percentatge d’habitatge públic a Espanya, passant
del 3% actual al 20%.
A Badalona hi ha més de 500 habitatges propie-

tat de la Sareb.
Segons va dir Pedro Sánchez, Espanya és en

aquests moments el tercer país amb major nombre
d’habitatges buits d’Europa i, al mateix temps, es tro-
ba molt per sota de la mitjana europea d’habitatge pú-
blic, el 3% contra el 9%. 
El mateix van anunciar els alcaldes socialistes de

l’Àrea Metropolitana de Barcelona: l’habitatge asse-
quible ha de ser una de les principals prioritats dels
nous ajuntaments. 
Aquesta vegada serà veritat o només s’ha dit per-

què ens trobem en campanya electoral?

per Pedro Jesús Fernández

L’habitatge social a Badalona
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Ferida crítica una dona atropellada 
per un patinet a Badalona1

2
La retirada

Els Mossos investiguen la mort
violenta d’una persona a Badalona

Es concentren per demanar solucions a la perdua
de 180.000 litres d’aigua diaris al barri de Canyet

El + llegit línianord.cat
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Els castellers de Badalona celebren 
25 anys d’història amb gust agredolç

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@agenciaacn: Agustí Villaronga, Julieta
Serrano, Jaume Sisa, Jordi Cuixart, el Sónar
i Sopa de Cabra, entre les personalitats i en-
titats distingides amb la Creu de Sant Jordi.

@maticatradio: El president del Consell
Acadèmic per l’Acord de Claredat: “No ens
condiciona que el Parlament l’hagi rebut-
jat i que Aragonès governi en minoria”.

#AcordDeClaredat

@RamonTorradas: El Govern retirarà els
concerts a les escoles que segreguen per
sexe. S’empararà en l’aval del Tribunal Cons-
titucional a la llei d’educació espanyola.

#EscolaIgualitària #CreusDeSantJordi

Aire fresc

Som a tocar de les elec-
cions municipals, un tau-
ler de joc on els badalo-

nins tindran el poder de decidir
com volen que funcioni l’Ajun-
tament de la ciutat. Una nova
oportunitat en la qual, a través
de l’exercici del vot, la ciutada-
nia compleix una funció cons-
titutiva del sistema democràtic.
Es votarà o no un nou alcalde,
però també es podrà exercir el
vot de la protesta. Actituds de-
mocràtiques totes dues.
Els badalonins tin-

dran o no interès a vo-
tar? Serà interessant
observar si és veritat,
com diuen alguns ex-
perts, que els ciutadans
tenen cada vegada me-
nys ganes de votar, so-
bretot en l’àmbit local. Per què?
Indiferència, desafecció o sim-
plement la incapacitat de qual-
sevol ciutadà per entendre real-
ment si una determinada opció
política és correcta o incorrecta.
O si els caps de llista són prou
coneguts, qüestió cabdal en les
eleccions municipals, on es vota
molt el nom i no tant les sigles.
La tendència més general,

però, és la de la desafecció. Del
desinterès de la gent per la de-
mocràcia. Al cap i a la fi, potser
per a un ciutadà de Badalona és
substancialment el mateix vo-
tar un candidat de dretes o
d’esquerres o desvincular-s’hi.
Votaran en funció de qui en-
capçala determinada llista. I si
cap nom convenç, no aniran a
votar. Per desinterès.
Al meu entendre, són indi-

cis clars que la democràcia ne-

cessita noves eines i noves
participacions. Les darreres
setmanes impressiona el
nombre d’assistents a deter-
minades presentacions, mos-
trant ganes de participar. No
només per als més joves. Però
hem d’entendre com trans-
metre aquest consens. Te-
nint en compte que el vot, cer-
tament, no és suficient i que
a hores d'ara els partits, que
tradicionalment jugaven el
paper de corretja de trans-

missió de la democràcia local,
juguen majoritàriament una
nova partida amb fitxes dife-
rents. I la principal, no mas-
sa coneguda.
És ben segur que esdeve-

nir alcalde és l’objectiu de la
persona que ha decidit –o li
han fet decidir– encapçalar
una llista i fer carrera políti-
ca. I ser alcalde, com sabeu,
vol dir tenir un paper ex-
igent i responsable a qui la
ciutadania atribueix repre-
sentativitat de la comunitat i
li exigeix respectar el pro-
grama electoral proposat du-
rant la campanya. Respon-

sabilitat que costa un disba-
rat complir. I aquí tenim un
problema.
La batalla està a punt de

començar, amb l’enorme rep-
te de convèncer els badalonins
d’acudir a les urnes. Cada cap
de llista haurà de guanyar-se
la confiança dels votants do-
nant-se a conèixer, suggerint
noves idees i garantint que els
qui l’envolten en la mateixa
llista tenen la qualitat neces-
sària per ajudar l’alcalde a

conduir Badalona
cap a un futur no tan
sols millor, sinó molt
millor. Absolutament
necessari.
La ciutadania no

és exigent en la for-
mació dels candidats.

I ho hauria de ser més, tot i
que no és imprescindible te-
nir una titulació per ser al-
calde. La formació de tot el
consistori pot afavorir i molt
la vàlua de la futura gestió de
l’Ajuntament. Si ser alcalde és
una voluntat i un honor, tam-
bé és un càrrec amb una res-
ponsabilitat tremenda. A les
zones metropolitanes euro-
pees, com la nostra, els al-
caldes són cada cop més ex-
igits i, per tant, és més que
mai necessari que tinguin in-
formació qualificada i d’ori-
gen. A més de ser uns bons
badalonins, és clar.

Serà interessant veure si és veritat
que els ciutadans tenen cada

vegada menys ganes de votar

El camí cap a l’alcaldia
per Estanis Alcover i Martí

Els semàfors

L’Hospital Germans Trias i Pujol
de Badalona celebra enguany
40 anys d’història. El 1983 obria
les portes amb 150 treballadors
i actualment ja supera els 4.000.
La docència, la recerca i la part

assistencial expliquen 
l’èxit actual de l’hospital.

pàgina 3Germans Trias

L’Institut La Pineda de Badalona
és un dels 17 centres educatius
catalans escollits per l’Agència
Espacial Europea per llançar un
mini satèl·lit a l’espai. El projecte
proposa als alumnes fabricar 

un satèl·lit de la mida 
d’una llauna de refresc.

pàgina 10INS La Pineda

Una expedició de 10 lingüistes
gal·lesos del National Center for
Learning Welsh ha visitat Santa
Coloma per conèixer el model
de Voluntariat per la Llengua,
un pla de suport als alumnes

adults de català del Consorci per
a la Normalització Lingüística. 

pàgina 12CPNL
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Detenen el presumpte autor
de la mort violenta a Llefià

SUCCESSOS4Els Mossos d’Es-
quadra van detenir aquest di-
marts un home de 27 anys com
a presumpte autor de la mort
violenta d’un altre home, de 25
anys, al barri de Sant Antoni de
Llefià, segons fonts policials. 
L’arrest es va produir durant

el dispositiu que va dur a terme
la Divisió d’Investigació Criminal
del cos. Els fets van tenir lloc la
tarda de diumenge passat, quan

la víctima i l’agressor es van ba-
rallar i aquest últim hauria apu-
nyalat la víctima al coll. 
La policia va rebre l’avís a tres

quarts de tres i, en arribar al
punt, va trobar una persona fe-
rida de gravetat. Poc després,
professionals del Sistema d’E-
mergències Mèdiques (SEM)
van certificar la seva mort. Els
Mossos han obert una investi-
gació per esclarir el succés.

L’autor de l’atropellament
amb patinet, en llibertat

SUCCESSOS4 El jutjat d'ins-
trucció número 5 de Badalona,
en funcions de guàrdia, acorda-
va divendres la llibertat provi-
sional per al noi que va ser de-
tingut  el passat dimecres després
d'atropellar una dona al carrer
Torres i Bages mentre conduïa
un patinet elèctric, segons la
Guàrdia Urbana, a gran velocitat.
La dona va quedar ferida de gra-
vetat i va ser ingressada en estat
crític a l’Hospital Germans Trias.

El noi, de 18 anys, va donar po-
sitiu en consum de cànnabis,
motiu pel qual va quedar arres-
tat, segons va poder saber l’ACN.
Ara, haurà d'estar a disposició del
jutjat sempre que sigui requerit
en la causa oberta per un delic-
te de lesions per imprudència
greu. Segons informen fonts ju-
dicials, la prova d'alcoholèmia va
donar negatiu i no consten an-
tecedents. El detingut s'ha acollit
al dret a no declarar.

CANYET4Diferents entitats ve-
ïnals de Badalona, convocades
per la Federació  d’Associacions
Veïnals de la ciutat,  es reunien di-
umenge per exigir una solució per
la fuita d’aigua de Canyet que
malbarata 180.000 litres diaris
d’aigua. Una incidència que va ser
detectada el 2005 i que, 17 anys
després, encara no s’ha arreglat.
Aquesta concentració arri-

bava dos dies després que l’al-
calde Rubén Guijarro es reunís
amb  el gerent d’Aigües Ter Llo-
bregat, l’empresa responsable
del servei. Les dues parts van as-
segurar en un comunicat que  en
“els pròxims dies” s’enviaran
tècnics a treballar a la zona per
determinar quina reparació es
pot fer. A més,  recorden que la
fuita prové de la conducció que
connecta la planta potabilitza-
dora del Ter amb el centre de
distribució de Trinitat. La repa-
ració  de la canonada, expli-
quen, està supeditada a la cons-
trucció del seu desdoblament,
perquè l’actuació implica aturar
el subministrament d’una de

les conduccions més importants
de l’àrea metropolitana.

“NO ÉS UNA FUITA D’AIGUA”
L’Associació Els Verds de Bada-
lona nega que l’aigua que es perd
sigui d’una fuita. “Es tracta d’u-
na concessió que va fer-se per
destinar aigua a les masies de
Torre Codina i Can Coll per ús

agrícola”, explica Francesc Al-
fambra, membre dels Verds.  L’a-
juntament, assegura Alfambra, va
adquirir Torre Codina i va cons-
truir un dipòsit per aprofitar l’ai-
gua, però una part fa anys que es
perd pel regueró de Canyet. Afe-
geix que es tracta d’un “delicte
ecològic” que és responsabilitat
del consistori solucionar-lo.

Imatge de la concentració al barri de Canyet. Foto: Twitter (@AVColliPujol )

Una pèrdua d’aigua que 
cal solucionar amb urgència

Eleccions |Willy Toledo tancarà la llista de Guanyem 
Guanyem ha comunicat dues novetats per a les eleccions: la primera és que l’actor Willy

Toledo tancarà la llista encapçalada per Dolors Sabater. A banda, la Junta Electoral 
ha confirmat que Marcel Vivet no podrà ser el número 3 per la seva inhabilitació.
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Guanyem canvia el vot i el
Node d’Energia continuarà

TECNOLOGIA4El Node d’E-
nergia del Centre Blockchain de
Catalunya (CBCAT)  no marxa-
rà  de Badalona. Es va confirmar
aquest dimarts al ple municipal
amb l’aprovació del pressupost
de 150.000 euros que faran pos-
sible la continuïtat d’aquesta
entitat al Badalona Centre In-
ternacional de Negocis. 
Una continuïtat que va quedar

en l’aire al ple del mes de març

quan Guanyem i el PP van votar
en contra d’aquesta dotació eco-
nòmica. Dilluns, però, la forma-
ció encapçalada per Dolors Sa-
bater va comunicar al CBCat  i al
govern municipal que canviaria el
seu vot per desbloquejar la si-
tuació. El CBCat  duu a terme se-
minaris, tallers i altres activitats
a part del projecte de democra-
tització de l'energia estratègic per
la ciutat i pel país.

Llauradó proposa  fer de 
la C-31 una avinguda verda

URBANISME4L’alcaldable d’En
Comú Podem a Badalona, Aïda
Llauradó, presentava aquest di-
lluns al Centre Cívic Can Caba-
nyes un nou model de mobilitat
per la ciutat. Acompanyada de la
presidenta del partit al Parla-
ment, Jéssica Albiach, un tècnic
de promoció de transport públic
i un arquitecte, va plantejar
convertir l’autopista C-31 en una
avinguda verda. És una propos-
ta a 10 anys vista i oberta a la
participació ciutadana.
Durant l’acte es va parlar de

la necessitat de recosir la ciutat
i acabar amb la frontera física i
social que suposa aquesta car-
retera per Badalona. “Cal pren-

dre mesures de transformació
urbana que suposin un canvi real
i durador per garantir el futur
sostenible de la ciutat”, explica-
va Llauradó. Albiach va donar
suport a les paraules de Llaura-
dó i va definir la proposta com
una de les claus per replantejar
“una estructura caducada”. 
“Tenim una proposta pio-

nera per recosir Badalona: pa-
cificar la C31 al seu pas per la ciu-
tat i convertir-la en un pulmó
verd. Cohesionar la ciutat i fer
que lideri les grans transforma-
cions. Recuperar l'orgull de Ba-
dalona és això”, assegurava tam-
bé Albiach a través del seu comp-
te de Twitter. 

EDUCACIÓ4L’Institut La Pi-
neda de Badalona és un dels 17
centres educatius catalans es-
collits per l’Agència Espacial
Europea per llançar un mini
satèl·lit a l’espai. Es tracta del
projecte CanSat, que proposa el
repte als alumnes europeus de
fabricar un satèl·lit de la mida
d’una llauna de refresc.
Aquesta iniciativa fa tres anys

que es porta a terme, però per a
La Pineda ha estat una estrena
per dos motius: per primera ve-
gada participa en el projecte i, a
més, ho fa amb els alumnes de
Grau Mitjà quan, fins ara, aques-
tes iniciatives les feien només els
de Grau Superior. En aquest
cas han estat 19 alumnes de
CFGM d’Instal·lacions de Co-
municacions els que s’han en-
carregat de tot el procés. “Ens
vam assabentar del projecte a
l’estiu i el vam començar amb els
alumnes a l’octubre. Ha estat un
projecte transversal perquè s’han
encarregat de tot, des de disse-
nyar la carcassa del dispositiu
amb una impressora 3D a pro-
gramar, soldar i fer proves”, ex-
plica Marina Blanco, la respon-
sable del projecte. Després de sis
mesos, la feina ha donat els seus
fruits i el satèl·lit es llançarà
aquest dissabte 29 des de Lleida.

UN EXTRA DE MOTIVACIÓ
Des de l’Institut La Pineda es
mostren molt satisfets tant amb
el funcionament de CanSat com
amb l’acollida que ha tingut en
l’alumnat. “Anteriorment, el mò-
dul era més teòric i no acabava
de veure el funcionament. Vam
pensar que incloure un projecte
seria millor i així ha estat. Els
alumnes estan molt motivats i
com a professora també és molt
gratificant” explica Blanco. De
fet, afegeix, els participants han
posat hores del seu temps lliure
per enllestir el mini satèl·lit

UN GRAN FUTUR LABORAL
La responsable del projecte as-
segura que el centre ha identifi-
cat que alguns dels seus graus de
telecomunicacions han d’evo-
lucionar cap a l’internet de les co-
ses i han notat un increment en
la demanda dels alumnes. De fet,
l’any vinent n’oferiran un curs
avançat perquè, assegura Blan-
co, “avui en dia tot es pot sen-
soritzar” i “és el futur”. Tant és
així que,l’Institut La Pineda té un
100% d’inserció laboral en cicles
formatius com el que ha parti-
cipat en el projecte del CanSat.

Al projecte hi han participat 19 alumnes de l’institut badaloní. Foto cedida

La Pineda, part d’ un projecte
de l’Agència Espacial Europea
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Dos detinguts en un operatiu
per desmantellar prostíbuls

SUCCESSOS4La Policia Nacio-
nal i la Policia Local de Santa Co-
loma han desmantellat dos pros-
tíbuls i han detingut dues per-
sones a les quals els atribueixen
delictes de prostitució activa,
contra els drets dels ciutadans
estrangers, i contra els drets
dels treballadors. La intervenció
ha permès localitzar i atendre
onze dones que eren obligades a
exercir la prostitució en condi-
cions insalubres. La investigació
es va iniciar després que diver-
sos veïns alertessin l’Ajunta-
ment sobre l’existència d’aquests

punts clandestins. Segons han
explicat fonts policials, el primer
pas va ser comprovar l’existèn-
cia d’una pàgina web on s’a-
nunciaven i oferien serveis de ca-
ràcter sexual. 
Els immobles, expliquen els

cossos policials, estaven con-
trolats per una organització cri-
minal. De fet,  les trucades arri-
baven a una central per poder te-
nir un control exhaustiu de les
dones que exercien la prostitu-
ció i dels clients. Els dos detin-
guts van quedar en llibertat des-
prés de declarar.

LLENGUA4Una expedició de
10 lingüistes gal·lesos del Na-
tional Center for Learning Welsh
vistiva  Santa Coloma dimarts
per conèixer de primera mà el
model del Voluntariat per la
Llengua, un pla de suport als
adults que aprenen català. Tot i
que ja es fa un programa similar
a Gal·les, la visita tenia com a ob-
jectiu aprofundir en com s’or-
ganitza i es desenvolupa aquest
programa, que enguany fa 20
anys que s’aplica a Catalunya i
que impulsa la Secretaria de
Política Lingüística i gestiona
territorialment el Consorci per a
la Normalització lingüística. Per
fer-ho han visitat el Centre de
Normalització L’Heura, situat
a Santa Coloma.
“A Gal·les només parla l’i-

dioma el 20% de la població i vo-
lien veure com funciona el pro-
grama que hem aplicat a Cata-
lunya durant tants anys. Aquest
pla consisteix en un voluntari i
un aprenent que parlen 10 hores
a la setmana”, explica Noemí
Ubach, del CNL l’Heura.

DESTAQUEN LA XARXA SOCIAL
El que més va interessar als ex-
perts va ser el compromís social
entorn del programa. Ubach
explica que als aprenents que
participen se’ls facilita un llista
de més de 100 comerços i enti-
tats on poden anar a parlar en
català, independentment de si
van o no a comprar.

“Van trobar molt curiós que
la ciutat s’involucri en l’apre-
nentatge del català. Els apre-
nents poden identificar-se als lo-
cals i posteriorment interactuar
per agafar fluïdesa”, assegura
Ubach. També van valorar que
el CNL l’Heura no només sigui
un centre lingüístic  sinó que faci
altres activitats, afegeix Ubach.

Visita de l’expedició gal·lesa a Santa Coloma. Foto: CNL l’Heura

El Voluntariat per la Llengua,
un model a seguir per Gal·les

Les condicions dels prostíbuls eren insalubres. Foto: Policia Nacional

Eleccions | Rufián proposa a Parlon un debat 
El candidat d’ERC a Santa Coloma, Gabriel Rufián, ha concedit una

entrevista a Justo Molinero, de Radio Tele Taxi, i ha aprofitat per oferir 
a l’alcaldessa Núria Parlon un debat per confrontar projectes de ciutat. 
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Denuncien vessaments 
al mar i l’AMB ho nega

MEDIA AMBIENT4L’Associa-
ció  mediambiental la Marea
Verde denunciava la setmana
passada els vessaments d’aigü-
es residuals al mar a l’alçada de
les Tres Xemeneies. Expliquen
que una fissura al col·lector
permet que aigües fecals i d’in-
dústries arribin a les platges, un
fet que ja haurien comunicat al
Seprona. L’AMB, responsable
de les platges, ha assegurat que

van veure les queixes a les xar-
xes socials i ha negat que s’es-
tiguin produint aquests vessa-
ments.  “Aquesta fissura no su-
posa cap abocament d'aigües re-
siduals al medi, ja que el so-
breeixidor només entra en fun-
cionament quan plou, i fa temps
que no plou”, expliquen. Asse-
guren també que repararan
aquesta fissura tan bon punt
l’Estat els doni l’autorització.

La Feria d’Abril viu la 50a
edició amb intensitat

CULTURA4El Parc del Fòrum in-
augurava divendres passat la cin-
quantena edició de la Feria de Ab-
ril de Barcelona, que se celebrarà
fins a l'1 de maig. Amb l’objectiu
d'apropar la cultura andalusa a la
ciutadania, la Federació d'Entitats
Culturals Andaluses de Catalunya
(FECAC) és l’encarregada d’or-
ganitzar l’esdeveniment. A la fira
hi ha un centenar de casetes d’en-
titats, zones de restauració, espais
comercials, atraccions i actua-

cions artístiques. També s’han
impulsat diverses iniciatives com-
memoratives com un nou logotip,
un llibre que repassa la història de
la fira i una exposició amb cartells
i fotografies de diverses èpoques.
A més, la fira tindrà un punt lila
de l'Ajuntament de Sant Adrià del
Besòs amb informació sobre vio-
lència de gènere.
Durant el primer cap de set-

mana una baralla va acabar amb
un ferit per arma blanca.

MEDI AMBIENT4Que tenen a
veure la Guerra del Vietnam i
Sant Adrià de Besòs? L’Agent
Taronja, una combinació d’her-
bicides que va ser utilitzat en
aquest conflicte bèl·lic pels Es-
tats Units i que va provocar
greus malformacions als des-
cendents de les persones expo-
sades a ell. Aquest Agent Ta-
ronja també dona títol al llibre
de Laura González, ‘La memo-
ria del Silencio Naranja’. “A Es-
panya hi havia 10 empreses
que van fabricar l’Agent Ta-
ronja per a aquest conflicte, i
una d’elles estava situada a Sant
Adrià.  Les restes d’aquesta dio-
xina encara estan present al
sòl del municipi”, explica la
presidenta de l’Associació Me-
diambiental Marea Verde.

UN LLIBRE DE DENUNCIA
Es tracta d’un llibre autoeditat
per l’autora, de 600 pàgines,
amb informes, testimonis i més
de 900 fotos que expliquen com
Sant Adrià “ha estat i és la zona
de sacrifici” de l’àrea metropoli-

tana. “El passat industrial al
municipi ens ha deixat una he-
rència enverinada sota terra
amb la complicitat de les dife-
rents institucions responsables,
que han mirat cap a un altre cos-
tat i han permès la convivència
amb aquests residus contami-
nants”, afegeix González. 
L’objectiu del llibre, afirma

l’autora, és conscienciar la ciu-

tadania del greu problema de
contaminació que creu que hi ha
a Sant Adrià. “Hem detectat una
concentració elevada de malal-
ties greus a la zona, però és difí-
cil de demostrar la relació amb
la contaminació perquè hi poden
influir molts factors. Amb el lli-
bre també m’agradaria  aconse-
guir un estudi epidemiològic de
la zona”, conclou González.

Imatge de la presentació del llibre a l’Ateneu Adrianenc. Foto cedida

“La zona de sacrifici de l’àrea
metropolitana és Sant Adrià”

Urbanisme | Enllestit el passeig de la Rambleta
L’alcaldessa de Sant Adrià, Filo Cañete, anunciava divendres que els

ciutadans ja poden gaudir del passeig de la Rambleta. Cañete apel·lava al
civisme per cuidar l’entorn, ja que encara queda vegetació per créixer.
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Recuperen els aparcaments 
a Can Matas amb Castellar

URBANISME4L’Ajuntament de
Tiana ha recuperat provisional-
ment els aparcaments a la via del
Carrer Can Matas amb Castellar.
Així ho ha acordat amb el veïnat
mentre es troba una proposta
consensuada que satisfaci la po-
blació. De fet, la setmana pas-
sada l’Ajuntament va engegar
una prova pilot amb unes jardi-
neres per intentar reduir la ve-
locitat a la qual passen els cotxes
en aquest tram. 
El consistori ha assegurat que

es reunirà amb els veïns abans de
prendre decisions en aquesta

zona després d’una prova pilot
que no ha acabat de convèncer. 
A través del seu compte de

Twitter, la veïna de Tiana Berta
Blasi penjava un vídeo en el
qual demostrava que, tot i les
mesures adoptades com la se-
nyalització de 10km per hora i la
pintura de la calçada, encara hi
ha cotxes que no redueixen la ve-
locitat. Sobre aquest tema tam-
bé ha valorat positivament que
l’Ajuntament hagi comprovat
que les decisions preses no són
suficients i que hagin escoltat al-
ternatives dels veïns.

RECICLATGE4L’Ajuntament de
Montgat ha impulsat una cam-
panya de conscienciació sobre el
reciclatge. Aquesta iniciativa té
diferents objectius dintre d’una
mateixa finalitat. Segons dades
del consistori, el 77% dels veïns
estan fent un bon ús del nou sis-
tema d’obertura de contenidors
implantat al municipi.La resta,
encara no té la targeta que per-
met aquesta obertura o no s’ha
descarregat l’aplicació mòbil que
permet aquest procés, anome-
nada Citiwaste. 
El que volen, per tant, és in-

crementar el percentatge de
montgatins que en fan ús i per
aconseguir-ho, dues educadores
ambientals estaran a peu de
carrer fins al 6 de maig per sen-
sibilitzar i resoldre els dubtes que
pugui tenir la població. També
repartiran targetes lectores als
veïns que encara no les tinguin,
i explicaran la importància d'u-
tilitzar el nou sistema d'obertu-
ra de contenidors als veïns que
ja tenen la targeta lectora però
encara no l'han utilitzada.  Les

persones que ho desitgin també
podran traslladar queixes i sug-
geriments sobre el nou sistema.
Una altra de les qüestions

que preocupen a Montgat en
matèria de reciclatge són els ac-
tes incívics que els usuaris estan
fent als contenidors. En aques-
ta campanya també s’estan re-
forçant els sistemes de tanca-

ment dels contenidors per evitar
que els puguin malmetre. L’A-
juntament també ha recordat
que l’aplicació s'ha d'activar amb
el codi de la carta que s’entrega
amb la targeta lectora. A més
d’obrir els contenidors, expli-
quen, també permet veure les
aportacions de residus fetes o en-
viar incidències, entre d’altres.

L’obertura dels contenidors funciona amb una targeta. Foto: Ajuntament

Montgat vol millorar 
les xifres de reciclatge

Alguns conductors no respecten la senyalització de 10 km/h. Foto: Ajuntament

Eleccions | Sis candidatures a Tiana i Montgat
El Butlletí Oficial de la província de Barcelona publicava aquest dimecres
les llistes de les candidatures que es presenten a les eleccions del 28 de

maig. Tant a Tiana com Montgat se’n presentaran un total de sis.
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Esports

"Mai els dono totes les solu-
cions als jugadors i jugadores.
Quan muntem un exercici, els
faig preguntes perquè esbrinin
per què l'estem fent i, sobretot,
perquè l'entenguin. Vull que tin-
guin prou capacitat crítica i re-
cursos per prendre bones deci-
sions. Més enllà del talent, el tre-
ball o les aptituds físiques, la in-
tel·ligència és la que marca la di-
ferència a la pista", exposa Xavi
Orois (Barcelona, 1973), entre-
nador de l'infantil Preferent fe-
mení del Joventut Club Badalo-
na i cap de la secció masculina
del centre del Programa de De-
tecció i Perfeccionament (PDP)
del Vallès Oriental, de la Fede-
ració Catalana de Basquetbol.
Per al molletà, que és direc-

tor de l'àrea de restauració de
l'Hotel Catalonia Plaza, la base
per dirigir grups humans és el
respecte. "Necessites mà es-
querra, perquè no li pots parlar
igual a tothom, i predicar amb
l'exemple. En el cas del bàs-
quet, em preparo al límit els en-
trenaments, i vull també el mà-
xim compromís per part de l'e-
quip", defensa Orois.
Etern formador, li preocupa el

resultadisme instal·lat a la socie-
tat i a molts clubs. El fet de gua-
nyar tant sí com no sense impor-
tar el procés ni el creixement. "A
la Penya ho tenim clar. Si no et sal-
tes passos en l'aprenentatge, pa-
gues uns peatges al principi, però,
a la llarga, l'esportista aprèn i
creix molt més. Pots perdre algun

partit perquè, per exemple, no has
explicat encara com es fa ni com
es defensa un bloqueig directe per-
què veus que hi ha altres prioritats
abans", enraona Orois, un gran
defensor de la qualitat del temps
invertit. "No crec en aturar un en-
trenament cada dos minuts fent
correccions perquè al final es
perd el ritme i el camí. Cal corre-
gir, és clar, però no tota l’estona.
Els errors et conviden a preparar
noves pràctiques", amplia.
Als centres de PDP que la

Federació té arreu del territori
es treballa molt el gest tècnic o
la tècnica individual, aspectes
per als quals a molts clubs "ge-
neralment" els falta temps. Al
centre, Orois és l'encarregat de
la secció masculina i aquest any
entrena nens de les genera-
cions de 2011 i 2012.

ESMORZARS “DELICIOSOS”
El molletà va anotar les seves pri-
meres cistelles amb la samarre-
ta del CB Grup Barna. Eren temps
de "pura diversió" i d'esmorzars
"deliciosos" al bar. Després va fit-
xar pel SESE, on va estar-hi tres
temporades en un grup ple d'a-
mics. "Si t'agrada el bàsquet i pots
jugar amb la teva gent, encara el
gaudeixes més", celebra.
Amb 15 anys es va estrenar

com a tècnic als Salesians Don
Bosco Navas, on també jugava i
estudiava, i on va acabar dirigint
preminis, minis, infantils, ca-
dets i júniors masculins. La seva
primera experiència entrenant
jugadores va ser amb un júnior
als Salesians Rocafort, on va
penjar les botes amb 25 anys.
"L'excusa per retirar-me va

ser que m'havia casat, però re-

alment ja gaudia molt més en-
trenant que jugant i, a més, ha-
via patit dues o tres lesions
greus, i cada cop que em feia mal
perdia dies a la feina...", recor-
da Orois, que es retrata com un
base d'1,75 metres que tenia
molta capacitat física i de salt, i
que sovint feia esmaixades.
El seu drama van ser els con-

tratemps amb els lligaments de
turmell. "Els meus esquinços no
eren mai lleus, sempre em dei-
xaven, com a mínim, un parell de
mesos aturat", rescata l'entre-
vistat, que ha continuat jugant en
lligues privades per a veterans. La
seva última experiència ha estat
al gimnàs molletà Ca n'Arimon.
Viu a Mollet des que es va ca-

sar amb l'entrenadora Chelo Az-
nárez i allà ha acabat dirigint tots
els equips femenins i masculins en

els seus 15 anys al Club de Bàsquet
Sant Gervasi: "Sempre serà el
meu club i em sento molt identi-
ficat amb els valors que transmet.
La prioritat és formar esportistes
perquè arribin a un primer equip
que, en la mesura del possible, pu-
gui estar format majoritàriament
per gent de la casa".
També ha estat un curs aju-

dant del Primera Catalana fe-
mení del Barça CBS, "una tem-
porada molt intensa" en què
van assolir un ascens que no va
ser efectiu perquè l'equip de
Copa no va pujar. Després esta-
ria tres cursos al CB Mollet diri-
gint el cadet i el júnior masculins.
Se sentia saturat i va decidir

fer un parèntesi del bàsquet.
Una pausa que al final només va
durar dos mesos. Fins que el
CBF Cerdanyola el va trucar

per substituir l'entrenadora del
júnior Preferent, que no podia
continuar. Ha estat una de les
seves experiències "més bru-
tals" com a tècnic. S'emociona
recordant totes les jugadores
plorant d'alegria quan es van
classificar per als campionats
d'Espanya i sense que ningú
comptés amb aquella fita.
"Portaré sempre al cor aquell

equip, liderat per una Laura
Méndez que feia absolutament
de tot i, el més important, que
transmetia aquesta energia a les
seves companyes. Méndez, Lí-
dia Querol, Ivet Subirats i la res-
ta eren persistents i inesgota-
bles, i gaudien molt. Això es
nota sempre", desenvolupa
Orois, que acumula tres ors
consecutius amb la selecció ca-
talana, un com a seleccionador
mini masculí, i dos com a aju-
dant, amb la mini i l'infantil,
també masculines. També és
ajudant a la U13 espanyola mas-
culina. La temporada passada
va dirigir el júnior femení de la
Penya, la seva primera expe-
riència a Badalona.
"Hi ha qui després de la fei-

na o els caps de setmana surt a
prendre alguna cosa, i la meva fa-
mília i jo anem a pavellons. A
casa estimen i gaudim el bàsquet
les 24 hores", comparteix.
Què és el que més admira

dels seus fills, Alba Orois, juga-
dora de la Penya, i Marc Orois,
jugador del Club de Bàsquet
Sant Gervasi? "Sempre li dic a la
meva dona que som uns afor-
tunats perquè l'Alba i el Marc
són persones sense cap mena de
maldat, tot cor, i molt i molt pen-
caires", assegura, orgullós.

Toni Delgado
BADALONA

Els perquès deXaviOrois
» L’entrenador molletà dirigeix per primer cop l’infantil Preferent femení del Club Joventut Badalona
» “Mai els dono totes les solucions als jugadors i jugadores; vull que tinguin capacitat crítica”, diu

L’entrenador molletà Xavi Orois. Foto: Gerard Sánchez

Bàsquet | El Club Joventut Badalona s’acomiada de la temporada
L’equip de Jordi Vizcaíno volia disputar aquest cap de setmana a Vigo la Final a Quatre de la LF Challenge,
amb una plaça per a la Lliga Femenina en joc, però va caure eliminat als quarts de final contra el Club Nou

Bàsquet Paterna, que el passat dia 22 va superar-lo per 58-70, remuntant el desavantatge de l’anada (53-57).
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Viuen línia

Un espectacle immersiu i sensorial a tra-
vés del despertar del desig i la importància
del plaer, en el qual el públic viurà de pri-
mera mà històries i situacions basades en
experiències reals que li permetran pre-
guntar-se sobre la seva pròpia vida erò-
tica. Un espectacle per celebrar la se-
xualitat i trencar tabús i estereotips.
Al teatre Maldà de Barcelona.

Teatre

La punta de l’iceberg
Isis Martín

El grup tarragoní Crim està de gira pre-
sentant el seu nou disc, Cançons de mort
(HFN). Es tracta del cinquè treball disco-
gràfic d’aquesta banda de punk-rock
que presumeix de mantenir-se fidel als
seus orígens. “Que vagin malament les co-
ses ens ho posa més fàcil a l’hora d’escriure
lletres”, ha dit el guitarrista del grup,
Quim Mas, en una entrevista amb l’ACN.

Música

El 1945, amb l’alliberament dels camps na-
zis, Neus Català, una jove republicana i fe-
minista, torna a França després d’haver es-
tat empresonada per l’exèrcit alemany.
Mentre recupera la seva vida en llibertat,
rememora els fets viscuts un any abans,
quan un grup de dones va sabotejar la fà-
brica de producció de bales en què els na-
zis les feien treballar, a Txecoslovàquia.

Pelis i sèries

Un cel de plom
Miquel Romans

Cançons de mort
Crim

Vestigio
El Reial Cercle Artístic de Barcelona acull l’exposició Vesti-
gio, de l’artista Octavi Arrizabalaga, conegut amb el pseu-
dònim Aryz. Aquest català nascut a Califòrnia és un reco-
negut artista de carrer que destaca pels seus murals a

gran escala. Amb aquestes impressionants peces, ha dei-
xat empremta en ciutats d’arreu del món, tan diverses

com Miami i Moscou. Vestigiomostra un recull de pintures
sobre llenç que representen animals i cossos humans d’u-
na manera molt particular, amb el segell inconfusible d’A-
ryz. Aquesta exposició es podrà visitar fins al 14 de maig.

G E M M A  R U I ZQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

A la Itàlia del segle XVI, la Lucrezia, terce-
ra filla del duc de Mèdici, és una noia dis-
creta i independent que creix feliç a l’om-
bra dels seus germans, lliure per observar
els tresors de palau, explorar passadissos
secrets i espiar converses clandestines. Però
quan la seva germana gran mor, la Lucrezia
es veurà arrossegada a una nova vida amb
el seu marit, que és un misteri per a ella.

Llibres

El retrat de matrimoni
Maggie O’Farrell

|Star Wars Jedi
Els clàssics no passen de moda. Star Wars Jedi: Survivor s’estrena aquest abril

per fer feliços els fans de la mítica saga. Per a PC, Xbox Series X/S i PS 5. 
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Gemma Ruiz Palà (Sabadell, 1975) ha es-
tat una de les grans protagonistes del

Sant Jordi d’aquest any. La periodista i es-
criptora, guanyadora del Premi Sant Jordi
2023 amb la novel·la Les nostres mares, va
viure el 23 d’abril una diada que mai obli-
darà. Precisament, el llibre que li va val-
dre el guardó que convoca Òmnium Cul-
tural va ser el títol més venut en la cate-
goria de ficció en català. A més, l’autora
d’aquest homenatge a les dones nascu-
des cap als anys cinquanta del segle pas-
sat va ser l’encarregada també de donar
el tret de sortida a la celebració a l’Ajun-
tament de Barcelona, amb un pregó en
què va recordar, tot encenent-se un pu-
ret, la figura de Maria Aurèlia Capmany.

“Va per tu, Maria Aurèlia”, va dir.

Famosos

Ser periodista i escriptora 
És una veu destacada del panorama cultural català

Liderar les vendes de Sant Jordi
I fer el pregó de la diada a l’Ajuntament de Barcelona

Pluja d’elogis
Companys de professió i lectors l’han felicitat aquest Sant Jordi
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

ESCOLTAR

El tractament dels trastorns alimentaris ha d’incloure
diversos especialistes: psicòlegs, metges i dietistes 

PLA DE XOC

TRACTAMENT

ADOLESCENTS

E S T I L S  D E  V I D A

i ADOLESCENTS
Els casos de pacients amb trastorns de la conducta alimentària
(TCA), com l’anorèxia i la bulímia, han augmentat en els últims
cinc anys a Catalunya. La prevenció d’aquests trastorns és molt
important, especialment en l’etapa infantil i juvenil. Per això es
recomana als pares reduir la influència dels factors de risc, com
ara el seguiment de models ideals de bellesa, mitjançant una
escolta activa i, a la vegada, promoure entre els joves actituds
positives i habilitats per fer front a la pressió social. 
Un cop diagnosticat, cal abordar el trastorn tot combinant

aspectes psicològics, nutricionals i físics. Per fer-ho es necessiten
equips multidisciplinaris formats per psicòlegs, endocrinòlegs i
dietistes. Les teràpies poden ser individuals, de grup i amb famí-
lies, un àmbit on les intervencions tenen molts efectes positius. 
A la vista de les xifres actuals –85.397 persones declaren te-

nir un TCA, segons l’Enquesta de Salut de Catalunya–, la Gene-
ralitat ha activat un pla de xoc que incorporarà més professio-
nals, més places hospitalàries, més atenció especial i especialit-
zada als centres de salut mental i la implantació d’unitats d’ex-
pertesa en TCA per als casos greus als hospitals.

Prevenir els trastorns alimentaris

L’escolta activa i la promoció de bones actituds són
bàsiques perquè els joves resisteixin la pressió social 

Les claus

La Generalitat ha activat un pla de xoc que augmenta 
el nombre de professionals i les places hospitalàries

La població infantil i juvenil és especialment vulnerable 
als trastorns alimentaris, i per això cal fer-ne prevenció 
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